

قرار رقم 181 (19/7)

بشأن

وقف الأسهم والصكوك والحقوق المعنوية والمنافع

إن مجلس مجمع الفقه الإسلامي الدولي المنبثق عن منظمة المؤتمر الإسلامي المنعقد في دورته التاسعة عشرة في إمارة الشارقة (دولة الإمارات العربية المتحدة) من 1 إلى 5 جمادى 30 نيسان (إبريل) 2009م ، -الأولى 1430هـ ، الموافق 26

بعد اطلاعه على البحوث الواردة إلى المجمع بخصوص **وقف الأسهم والصكوك** و**الحقوق المعنوية والمنافع** ، وبعد استماعه إلى المناقشات التي دارت حوله ،

قرر ما يأتي :

أولاً: الوقف من أوسع أبواب الفقه التي تقوم على الاجتهاد وهو تصرف مع قول المعنى مرتبط بمقاصد الشرع ، مبتغاه تحقيق مصالح الوقف للواقف والموقوف عليهم .

ثانياً: **وقف الأسهم والصكوك والحقوق المعنوية والمنافع ووحدات الصناديق الاستثمارية :**

(1) إن النصوص الشرعية الواردة في الوقف مطلقة يندرج فيها المؤبد والمؤقت ، والمفرز والمشاع ، والأعيان والمنافع والنقود ، والعقار والمنقول ، لأنه من قبيل التبرع وهو موسع ومرغب فيه .

(2) يجوز وقف أسهم الشركات المباح تملكها شرعاً ، والصكوك ، والحقوق المعنوية ، والمنافع ، والوحدات الاستثمارية ، لأنها أموال معتبرة شرعاً .

(3) تترتب على وقف الأسهم والصكوك والحقوق والمنافع وغيرها أحكام من أهمها:

(أ) الأصل في الأسهم الوقفية بقاؤها واستعمال عوائدها في أغراض الوقف وليس المتاجرة بها في السوق المالية فليس للناظر التصرف فيها إلا لمصلحة راجحة أو بشرط الواقف فهي تخضع للأحكام الشرعية المعروفة للاستبدال .

(ب) لو صفيت الشركة أو سددت قيمة الصكوك فيجوز استبدالها بأصول أخرى كعقارات أو أسهم وصكوك أخرى بشرط الواقف أو بالمصلحة الراجحة للوقف .

(ج) إذا كان الوقف موقتاً بإرادة الواقف يُصفي حسب شرطه .

(د) إذا استثمر المال النقدي الموقوف في شراء أسهم أو صكوك أو غيرها فإن تلك الأسهم والصكوك لا تكون وقفاً بعينها مكان النقد، ما لم ينص الواقف على ذلك، ويجوز بيعها

للاستثمار الأكثر فائدة لمصلحة الوقف، ويكون أصل المبلغ النقدي هو الموقوف المحبس

(هـ) يجوز وقف المنافع والخدمات والنقود نحو خدمات المستشفيات والجامعات والمعاهد العلمية وخدمات الهاتف والكهرباء ومنافع الدور والجسور والطرق .

(و) لا يؤثر وقف المنفعة لمدة محددة على تصرف مالك العين بملكه، إذ له كل التصرفات المباحة شريطة المحافظة على حق الوقف في المنفعة

(ز) ينقضي وقف الحقوق المعنوية بانتهاء الأجل القانوني المقرر لها .

(ح) يقصد بالتوقيت أن تكون للوقف مدة ينتهي بانقضائها . ويجوز التوقيت بإرادة الوقف في كل أنواع الموقوفات .

(ط) يمكن لمن حاز أموالاً مشبوهة أو محرّمة لا يعرف أصحابها أن يبرئ ذمّته ويتخلّص من خبثها بوقفها على أوجه البرّ العامة في غير ما يقصد به التّعبد ، من نحو بناء المساجد أو طباعة المصاحف ، مع مراعاة حرمة تملك أسهم البنوك التقليدية (الربوية) وشركات التأمين التقليدية .

(ي) يجوز لمن حاز أموالاً لها عائد محرم أن يقف رأس ماله منها والعائد يكون أرصاداً له حكم الأوقاف الخيرية ؛ لأنّ مصرف هذه العوائد والأموال إلى الفقراء والمساكين ووجوه البرّ العامة عند عدم التمكن من ردّها لأصحابها . وعلى متولي الوقف أن يعمل بأسرع وقت على أن يستبدل بهذه الأموال ما هو حلال شرعاً ولو خالف بذلك شرط ا لواقف إذ لا عبرة بشرط الواقف إذا تعارض مع نص الشارع .

ويوصي بما يلي :

- (1) دعوة الحكومات والمجالس التشريعية في البلدان الإسلامية إلى تعديل قوانين ونظم الأوقاف فيها بما يتفق مع قرارات مجمع الفقه الإسلامي الدولي .
- (2) دعوة وزارات التعليم والجامعات في البلدان الإسلامية إلى تخصيص مقرّرات دراسية تعنى بدراسة الوقف دراسة علمية موضوعية .
- (3) دراسة المجمع موضوع إدارة الوقف وأسسها وتنظيمها وضوابطها ومعايير اختيار واستمرار الإدارة في موقعها في دورات قادمة وأن تولي هذا الموضوع عناية خاصة باعتباره أساس نجاح ونهضة الأوقاف واستثماراتها .

والله أعلم

Decision number 181 (19/7)
regarding
endowing shares, *sukuk*, material rights and benefits

The International Council of Fiqh Academy (the Council), which is an offshoot of the Organization of Islamic Conferences (OIC), in its 19th session which was held in Sharjah, United Arab Emirates, from 1 - 5 of Jamadil Ula 1430 AH, corresponding to 26 – 30 April 2009, decided on the following:

Having reviewed the research papers that were presented to the Council regarding the topic of endowing shares, *sukuk*, material rights and benefits, and after listening to the related discussions, the following were proposed:

First: In *fiqh*, endowment is the widest door that stands on interpretative judgement (*ijtihad*), which means using reasonable meaning that is related to the aims of the *Shari'ah*, which its goal is to acquire endowment benefits for the founder and the beneficiary.

Second: Endowing shares, *sukuk*, material rights, benefits and investment fund units:

- (1) The *Shari'ah* texts regarding endowment are absolute. Endowment can be segregated into permanent and temporary endowment, individual and common property, real property, benefit, money, estate and movable item.
- (2) Endowing the shares of companies are allowed. *Sukuk*, material rights, benefits and investment fund units are also considered lawful properties.
- (3) Rulings have been issued as a result of the endowment of shares, *sukuk*, material rights and benefits. The most important of these rulings are:
 - (a) The capital of the shares endowed must be intact and the returns will be used for endowment purposes, and not for trading in the stock market. The endowment supervisor has no right of disposal with regard to the shares, except for a reasonable benefit or with the stipulation of the founder that is under the *Shari'ah* rulings, which are subjected to change (i.e. for rulings open to *ijtihad*).
 - (b) If the company (in which its shares have been endowed) is liquidated or the value of the *sukuk* has been paid, then the endowment can be changed to another property, like

- estates or the shares of another company and other *sukuk*, with the stipulation of the founder or to generate reasonable benefits for the endowment.
- (c) If the founder intends the endowment to be temporary, then it will be cleared according to his stipulation.
 - (d) If the endowment is in the form of money and is then invested to buy shares or *sukuk* or types of properties, those shares/*sukuk* are not considered as part of the endowment, which can be replaced by money, i.e. if the founder did not mention anything on that. It can be sold for another investment that is more beneficial for the endowment, and the capital amount is considered as the endowment.
 - (e) It is allowed to endow benefits, services and money towards financing the activities of hospitals, universities, learning institutions or for utilities (telephone, electricity) or housing benefits or public infrastructures (bridges and roads).
 - (f) Temporary endowment does not bar the original owner from benefiting from the endowment. The owner is accorded with all lawful disposal of the property, as long as he preserves the rights of endowment in the property.
 - (g) The endowment of material rights will end with the stipulation of the founder or by the requirements of the law.
 - (h) Timing means that the endowment is limited to the time specified by the founder. Timing is allowed, with the intention of the founder, i.e. for all types of endowed properties.
 - (i) A person who possesses dubious or unlawful properties, whose owners are unknown has to free himself and leave them (donate the properties) to the public, without the intention of worship (*ibadah*), i.e. either for building mosques or printing the Quran, by considering the impermissibility of earning interest from conventional financial institutions (e.g. banks and insurance companies).
 - (j) A person who possesses properties that earn illegal income should endow the income and retain the capital. Whoever spends these returns or money for the poor and destitute and in kindness for public that can be returned to their owners, the person in charge of the endowment should quickly work to change these properties into lawful properties, even if that contravenes the stipulation(s) of the founder. This is because

the stipulation of the founder will not be considered if it runs contrary to the texts of the Lawgiver.

The Council also recommends the following:

- (1) Calling upon the governments and *Shari'ah* councils in Muslim countries to revise its laws and endowment system, so that they are consonant with the decisions of the Council.
- (2) Calling upon the ministries of education and universities to conduct specialized study courses on endowment.
- (3) Research should be conducted with respect to the management of endowment, its foundations, system, criteria for choosing and continual management of its location in the following sessions.

Allah Knows best.

Translated and edited by:

Ibrahim Ali and Mohammad Ashadi Mohd. Zaini (ashadi@isra.my)